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bačním úředníkům i bez souhlasu pacienta. Výbor 
PS se shodl na stanovisku, že toto omezení povinné 
mlčenlivosti lékaře by mělo být podmíněno souhla-
sem soudu, a pověřil předsedu prof. Mohra, aby toto 
stanovisko zaslal na Ministerstvo spravedlnosti.

 9.  Výbor PS pověřil účastí na výběrovém řízení na akutní 
a následná lůžka PN Horní Beřkovice doc. Anderse. 

 10.  Dr. Rektor prošel jednotlivé části webových stránek 
PS a navrhl, kdo z členů výboru PS bude mít na sta-
rosti kontrolu a aktualizaci kterých částí. Jednotliví 
členové výboru PS se svým pověřením vyslovili sou-
hlas.

 11.  Výbor PS diskutoval, zda by se neměly změnit kon-
cepce a čas konání odborných schůzí PS. Zazněly ná-
vrhy, že by program schůzí nemusela zajišťovat pouze 
psychiatrická zařízení, ale že by program mohl být 
sestavován tematicky a mohli by být zváni konkrétní 
odborníci. Také bude nutné důsledněji kontrolovat 
vydávání kreditů za účast, protože skutečný počet 
posluchačů je vždy výrazně nižší než počet vydaných 
kreditů.

 12.  Výbor PS souhlasil s žádostí Slovenské psychiatrické 
společnosti, aby se česká PS stala partnerem třinácté 
Konference o duševním zdraví, která proběhne v Bra-
tislavě ve dnech 4.–6. září 2019.

 13.  Výbor PS probíral možnosti zajištění nové kancelá-
ře sekretariátu PS. Nabízené prostory ve VFN Praha 
potřebují výraznou rekonstrukci. V Lékařském domě 
momentálně nejsou žádné volné prostory. Výbor PS 
pověřil sekretářku paní Knesplovou, aby sledovala 
na internetu nabídky kancelářských prostor, přede-
vším v Městské části Praha 2.

 14.  Výbor PS pověřil prof. Mohra, aby požádal prof. Ra-
bocha o napsání textu ke stému výročí existence Psy-

chiatrické společnosti, který bude uveřejněn v časopi-
se Česká a slovenská psychiatrie.

 15.  Dr. Hollý informoval výbor PS, že se rozhodl ukončit 
svou činnost ve výkonném výboru SRPP, kde jej na-
hradí prof. Mohr jako předseda PS. Bude pokračovat 
jako hodnotitel IROP.

 16.  Dr. Tuček informoval výbor PS, že podle analýzy 
dr. Pavlíka z ÚZIS je v systému CZ-DRG vykázaná 
péče podle definovaných markerů závažnosti one-
mocnění v některých případech finančně hodnocena 
hůře než při úhradách podle délky hospitalizace.

 17.  Prof. Kašpárek informoval výbor PS o přípravě Česko-
-slovenského psychiatrického sjezdu v Brně, v jehož 
rámci proběhne i sympozium Evropské psychiatrické 
asociace. Program by měl být hotový do konce června.

 18.  Dr. Herman požádal prof. Kašpárka, aby v rámci pro-
gramu sjezdu byla umožněna schůze sekce ambulant-
ních psychiatrů; budou potřebovat místnost pro 80 až 
100 účastníků na dobu 1 až 1,5 hodiny.

 19.  O členství v PS požádali: MUDr. Jolana Hudečková, 
PN Opava; MUDr. Kristýna Volková, PN Bohnice; 
MUDr. Martina Křístková, PA Karviná; MUDr. Sta-
nislav Ostatník, Agel Ostrava; MUDr. Zuzana Svrš-
ková, PK Hradec Králové; MUDr. Alexandra Vlková, 
PN Kosmonosy; MUDr. Marek Hajný, PK VFN Praha 
2; MUDr. Vladislav Urubek, PA Kyjov, a MUDr. Jan 
Uhlíř, PO FN Ostrava. Výbor PS všechny žádosti 
o členství schválil.

 20.  Příští vědecká schůze PS ČLS JEP se bude konat 4. 9. 
2019 od 10 hod., předsedá MUDr. Martin Hollý, MBA.

 21.  Příští schůze výboru PS se bude konat 4. 9. 2019 od 12 
hod. v knihovně PK VFN, Ke Karlovu 11, Praha 2.

Zapsali Lenka Knesplová a dr. Petr Možný.

 1.  Prof. Mohr informoval výbor PS, že Mgr. Chytil ukon-
čil pracovní poměr na Ministerstvu zdravotnictví 
(MZ), bude proto nutné najít jinou osobu, která bude 
zajišťovat kontakty s tiskem a informovanost o prů-
běhu reformy psychiatrické péče. Výbor PS pověřil 
prof. Mohra, aby do příštího jednání výboru oslovil 
několik navržených kandidátů na tuto funkci a sdělil, 
zda jsou ochotni s PS v této oblasti spolupracovat.

 2.  Výbor PS diskutoval aktualizaci informací na interne-
tových stránkách PS a obsah, který by na těchto strán-
kách měl být pravidelně uveřejňován. 

Z jednání výboru Psychiatrické sPolečnosti čls jeP

dne 4. září 2019

 3.  MUDr. Papežová informovala výbor PS, že pracovní 
skupina MZ připravuje metodický pokyn o evidová-
ní používání omezovacích prostředků, aby všechna 
lůžková psychiatrická zařízení postupovala shodně 
a informace o četnosti používání těchto prostředků 
tak byly srovnatelné. Dále informovala, že pracovní 
skupina pro seznam zdravotních výkonů schválila oba 
nové navrhované výkony pro psychiatrii – návštěva 
psychiatra ve vlastním prostředí a sledování pacien-
ta po terapeutické intervenci – které budou od roku 
2020 v Seznamu výkonu ZP.
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 4.  Prof. Mohr informoval výbor PS, že Svaz zdravot-
ních pojišťoven je ochoten jednat o zvýšení úhrady 
za péči o pacienta v ochranném léčení ambulantním. 
MUDr. Papežová a MUDr. Popov připraví upravený 
registrační list k tomuto výkonu a poté zajistí jeho 
projednáni v pracovní skupině k Seznamu zdravot-
ních výkonů. Schválen by mohl být na rok 2021.

 5.  MUDr. Papežová informovala výbor PS, že Národ-
ní akční plán duševního zdraví (NAPDZ) vstoupil 
do vnitřního připomínkového řízení a projednává jej 
odborná rada MZ. Poté proběhne vnější připomínko-
vé řízení a do konce roku 2019 by mohl být schválen 
vládou ČR.

 6.  Prof. Mohr sdělil výboru PS, že vytvoření koncepce 
obsahu odborných schůzí PS dostal za úkol prof. Ho-
ráček, který ji předloží výboru PS na příští schůzi.

 7.  Paní Knesplová informovala výbor PS, že jednala 
s vedením VFN Praha o rekonstrukci prostor pro 
kancelář sekretariátu PS. V příštích dnech bude kon-
taktovat projektanty a zjistí celkový rozpočet rekon-
strukce, aby odpovídal možnostem PS. Rekonstrukce 
musí proběhnout do konce roku 2019. 

 8.  Dr. Tuček informoval výbor PS, že poslal připomínky 
k systému hrazení akutní psychiatrické péče formou 
DRG+ a většina z nich byla přijata. Jednání o tomto 
systému stále probíhají.

 9.  Prof. Kašpárek informoval výbor PS, že program 
Česko-slovenského psychiatrického sjezdu ve dnech  
25.–27. 9. 2019 v Brně je již hotový. Abstrakta pří-
spěvků jsou již k dispozici na stránkách sjezdu. 

 10.  Dr. Papežová informovala výbor PS o průběhu re-
formy psychiatrické péče. V současné době funguje 
sedmnáct Center duševního zdraví (CDZ), pacientů 
mají dostatek. Zdravotní pojišťovny díky tomu získá-
vají údaje o tom, jak bude nutné péči v CDZ hradit, 
až přestane být hrazena z fondů EU, a jsou připraveny 
tyto úhrady převzít. Do konce roku 2019 by měla začít 
fungovat další čtyři CDZ. Na konci roku 2019 bude 
uveřejněna třetí výzva MZ, která by měla počet CDZ 
doplnit do konce roku 2020 na třicet. Hlavní problém 
při zřizování nových CDZ spočívá v nedostatku per-
sonálu, především lékařů-psychiatrů. 

 11.  Dr. Pěč informoval výbor PS, že 10. 10. 2019 se v Brně 
uskuteční pracovní den o dosavadních zkušenostech 
z fungování CDZ, účast přislíbil i ing. Mrázek, eko-
nom VZP. 

 12.  Dr. Papežová sdělila, že na Ministerstvu pro míst-
ní rozvoj jsou stále alokovány finanční prostředky 
na vznik denních stacionářů, ambulancí s rozšířenou 
péčí (ARP), terénních mobilních týmů a CDZ. Již 
vznikla první ARP sdružená s denním stacionářem 
a terénním týmem v Říčanech u Prahy. Upozornila, 
že psychiatrické sestry budou mít v roce 2020 vyš-
ší hodnotu bodu i režie, a mají možnost nasmlouvat 
nové výkony. Několik psychiatrických nemocnic má 
schváleno poskytování akutní lůžkové péče, zatím se 
ale poskytuje pouze v PN Bohnice. Zde je tato péče 
zisková. Zřizování dalších akutních lůžkových psy-
chiatrických oddělení brání především nedostatek 
atestovaných lékařů-psychiatrů. Do budoucna jsou 
připravovány projekty nových služeb, jako jsou ge-

rontopsychiatrické týmy, adiktologické týmy, pedo-
psychiatrické týmy. I zde brání vzniku těchto služeb 
nedostatek personálu. 

 13.  Prof. Mohr informoval výbor PS o žádosti dr. Win-
klera z NÚDZ o podporu projektu „MAPPER“, kte-
rý výkonný výbor psychiatrické reformy neschválil. 
Výbor PS se shodl, že podporu projektu dr. Winklera 
nemůže vyjádřit, protože nemá dostatečné informace, 
aby jeho kvalitu a přínos mohl posoudit.

 14.  Výbor PS diskutoval problematiku atestace z psy-
choterapie, u níž představitelé psychologů žádají, aby 
probíhala podle pravidel vzdělávání pro lékaře. V září 
proběhne na toto téma jednání na MZ, kde bude PS 
zastupovat dr. Hollý.

 15.  Výbor PS jednal o žádosti MZ, aby průkazy pro osoby 
s poruchou autistického spektra byly distribuovány 
společně s časopisem Česká a slovenská psychiatrie, 
a shodl se, že s tímto požadavkem nesouhlasí.

 16.  Výbor PS opět diskutoval problematiku posuzování 
hladin návykových látek bránících bezpečnému řízení 
motorových vozidel s ohledem na stanovisko Nejvyš-
šího státního zastupitelství, v němž je tabulka s hod-
notami hladin návykových látek v krvi, jejichž pře-
kročení znamená trestný čin a nikoli jen přestupek. 
Poukázal na to, že toto stanovisko nebylo konzultová-
no ani s Psychiatrickou společností, ani se Společnos-
tí návykových látek, a pověřil dr. Tučka, aby se obrátil 
na představitele Společnosti soudního lékařství (SSL) 
a požádal jej o vypracování společného prohlášení, 
ve kterém vyzvou Ministerstvo spravedlnosti a NSZ 
ke společnému projednání této problematiky. 

 17.  Výbor PS diskutoval skutečnost, že sekce Dětské a do-
rostové psychiatrie vydala stanovisko, že agresivní a in-
toxikované nezletilé jedince může vyšetřit i psychiatr 
pro dospělé a mohou být hospitalizováni na oddělení 
pro dospělé. Výbor PS se shodl na tom, že jakkoli se 
s obsahem tohoto stanoviska ztotožňuje, nepovažuje 
za vhodné, aby představitelé jednotlivých sekcí PS vydá-
vali stanoviska bez toho, aby o nich informovali výbor 
PS a nechali si tato stanoviska před jejich zveřejněním 
schválit. Pověřil předsedu prof. Mohra, aby v tomto 
smyslu informoval předsedy jednotlivých sekcí PS.

 18.  Výbor PS diskutoval možné změny ve volebním řádu 
a shodl se, že jeho změnu zatím nedoporučuje. V bu-
doucnu bude diskutovat možnost opětovné kandida-
tury bývalých předsedů PS na tuto funkci.

 19.  Výbor PS pověřil sekretářku paní Knesplovou, aby 
požádala prof. H. Papežovou, zda by byla ochotna po-
kračovat v organizaci udělování Novinářské ceny PS.

 20.  Výbor PS diskutoval problematiku uzavírání smluv 
na organizaci odborných akcí pořádaných jednotlivý-
mi sekcemi PS a shodl se, že je nezbytné, aby předsta-
vitelé sekcí o těchto smlouvách výbor PS informovali 
a aby výbor PS tyto smlouvy projednal a schválil. Po-
věřil předsedu prof. Mohra, aby v tomto smyslu infor-
moval předsedy jednotlivých sekcí PS.

 21.  Prof. Mohr informoval výbor PS, že napsal dr. Trančíko-
vi poděkování za organizaci světového kongresu EFPT.

 22.  Výbor PS schválil přihlášky těchto nových členů PS: 
MUDr. Barbora Móriová, PK FN Brno; MUDr. Rober-
ta Pittnerová, PN Bohnice; MUDr. Miroslav Novotný, 
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PN Bohnice; MUDr. Barbora Průchová, PN Bohni-
ce; PhDr. Pavla Doležalová, Ph.D., NÚDZ Klecany; 
MUDr. Olga Glaszner, DPN Louny; MUDr. Zuza-
na Špačková, PK FN Brno; MUDr. Zuzana Tkáčo-
vá, FN Brno; MUDr. Marie Žežulová, PN Kosmo-
nosy; MUDr. Lucie Bundárová, PK FN Olomouc; 
MUDr. Martina Bučková, PN Opava; MUDr. Tomáš 
Páleníček, NÚDZ Klecany; MUDr. Robert Mužný, 
PN Bohnice; PhDr. Kateřina Thorová, Ph.D., Národní 

ústav pro autismus z.s., Praha; Mgr. Dominika Šinaľo-
vá, Dis. Art, Nevypusť duši z. s., Praha; Bc. Kateřina 
Dvorská, Vazební věznice, Litoměřice.

 23.  Příští vědecká schůze PS ČLS JEP se bude konat 2. 10. 
2019 od 10 hod. Předsedá prof. MUDr. Jiří Horáček.

 24.  Příští schůze výboru PS se bude konat 2. 10. 2019 od 12 
hod. v knihovně PK VFN, Ke Karlovu 11, Praha 2.

Zapsali Lenka Knesplová a dr. Petr Možný.

14. svĚtový konGres bioloGické Psychiatrie

2.–6. 6. 2019, Vancouver, Kanada

Další plenární přednáška se týkala telomerů. Přednáše-
la E. Blackburn (USA, nositelka Nobelovy ceny za medi-
cínu v roce 2009 za objev a výzkum telomerů). Telomery 
jsou protektivní zakončení eukaryotických chromosomů, 
složená z  opakujících se jednoduchých DNA sekvencí 
a preventivních proteinů. S věkem se postupně zkracují. 
Zkrácení telomerů predikuje mortalitu a  rozvoj chorob 
souvisejících se stárnutím včetně Alzheimerovy demence, 
je spojeno s chronickým traumaty v dětství. K udržení dél-
ky telomerů naopak přispívá např. cvičení (kontrolované 
studie). Jedinci s krátkými telomery předávají tuto vlast-
nost přímo svým potomkům. Udržování délky telomerů 
je určeno genetickými faktory a je modulováno negenetic-
kými vlivy v průběhu lidského života.

V řadě sympozií zazněla tematika rychle účinkujících 
antidepresiv a  antidepresivně působících látek na  bázi 
protizánětlivého působení. Nežádoucí účinky a  rizika 
spojená s podáváním ketaminu vedla k vývoji dalších far-
mak modulujících glutamátergní transmisi. Pozornost se 
soustředila hlavně na ionotropní glutamátergní receptory. 
NMDA (N-metyl-D-aspartát) receptor má více vazebných 
míst, na kterých lze působit (vazebné místo pro glutamát 
a  jeho podjednotky, glycinové vazebné místo), nebo je 
možná vazba uvnitř iontového kanálu NMDA receptoru. 
V malých klinických studiích byly u depresivních nemoc-
ných zkoušeny látky účinkující jako antagonisté na pod-
jednotkách NMDA receptoru (traxoprodil, antagonista 
N2B podjednotky), D-cykloserin (FDA schválené antitu-
berkulotikum) účinkující na glycinovém vazebném místě 

konference a sjezdy

Účast českých psychiatrů včetně aktivní byla relativně 
malá (L. Hosák, E. Češková, několik pracovníků z NÚDZ). 
Odborný program byl vynikající. Vzhledem k tomu, že 
většina sympozií, debat a workshopů probíhala paralelně, 
ve zprávě jsou uvedeny pouze informace, které mě zaujaly 
jako klinicky orientovaného psychiatra ze sympozií a de-
bat, kterých jsem se zúčastnila. V rámci zahajovacího ce-
remoniálu zazněla první plenární přednáška. 

L. Hood (bývalý prezident institutu systémové biologie, 
založeného v r. 2000) hovořil o představě zdravotní péče 
v 21. století. Nejprve definoval systémovou biologii. Jedná 
se o vědecký směr studující vlastnosti a znaky živých orga-
nismů jako výsledek spolupůsobení genotypu a prostředí. 
Systémová biologie se začala prudce rozvíjet  v  důsledku 
nástupu a  rozvoje nových technologií (omické metody) 
a zvýšeného výkonu počítačů. Stala se základem systémo-
vé medicíny. Medicína 20. století, včetně precizní medicí-
ny, která využívá pro diagnostiku a léčbu objektivně mě-
řitelné ukazatele, byla vedena snahou identifikovat a léčit 
nemoci. V současnosti vedl systémový přístup ke vzniku 
nové koncepce zdravotní péče, která by měla být prediktiv-
ní, preventivní, personalizovaná a participační (s aktivní 
účastí poskytovatele a jedinců, kterým je nabízena) a bývá 
označována zkratkou 4P. Měla by zahrnovat cílenou snahu 
o celkovou dobrou kondici a zdravý životní styl. Zúročuje 
analýzu obrovského množství objektivně měřitelných dat, 
je umožněna digitalizací, využívá sociální sítě. Pokročilé 
technologie umožňují online připojení k vzájemně propo-
jené síti serverů a rozhodování v reálném čase. 


